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Unirea-eveniment crucial 
in istoria poporului nostru

Actul istoric de la 24 ianuarie 1859, care avea să unească pentru 
totdeauna Moldova și Țara Românească, două provincii surori, se 
înscrie ca un mare moment progresist, pe care națiunea noastră 
socialistă îl sărbătorește și in acest an cu îndreptățite sentimente de 
mindrie patriotică.

Înfăptuirea Unirii Moldovei cu Țara Românească constituie 
rezultatul firesc al dezvoltării istorice a poporului român, a luptei 
sale necontenite împotriva invadatorilor străini, expresia dorinței sale 
de libertate și progres social.

Documentele istorice atestă faptul că, in pofida tuturor greutăților 
și împrejurărilor istorice nefavorabile, ideea de unire a celor trei 
provincii — Moldova, Transilvania și Țara Românească — în care 
s-a format și dezvoltat poporul român începînd cu mileniul I al erei 
ne ștre, a existat și s-a perpetuat necontenit. Conștiința unității de 

de limbă, a continuității și originii etnice comune, s-a păstrat 
și s-a dezvoltat de-a lungul secolelor, îmbrăcînd, în unele mo
ntante, forme concrete de manifestare. Cronicarii secolelor XVII- 
XVIII — Grigore Ureche, Miron Costin, Stolnicul Constantin Canta- 
cuzino, Dimitrie Cantemir și alții — sînt unanimi atunci cînd sub
liniază comunitatea de origine etnică, de viață spirituală și continui
tatea teritorială a populației românești de pe ambele versante ale 
munților Carpați. Aceste idei au fost preluate și dezvoltate în condiții 
noi într-o serie de lucrări și publicații din veacul următor. La loc 
de seamă se înscrie, în acest sens, activitatea Școlii Ardelene, ai 
cărei principali reprezentanți — Samuel Micu, Gh. Șincai, Petru 
Maior, Ion Budai-Deleanu — au militat activ pentru emanciparea 
socială și națională a poporului român.

Unitatea etnică, existența unor permanente legături economice 
între cele trei provincii românești, au fost factori hotărîtori care au 
contribuit la formarea și întărirea unei active solidarități între masele 
populare din Transilvania, Moldova și Țara Românească în lupta 
comună împotriva invadatorilor străini. Dînd expresie acestei iden
tități de interese, cîrmuitori înțelepți și mari conducători de oști din 
cele trei principate — Iancu de Hunedoara, Ștefan cel Mare, Ion 
Vodă și alții — se vor strădui să realizeze în decursul vremurilor, 
In diverse chipuri, o forță militară puternică prin alianța țărilor 
române, văzînd în aceasta singura chezășie a apărării independenței 
lor împotriva pericolului și jugului otoman. Unor tendințe și scopuri 
asemănătoare i-au fost subordonate, la sfîrșitul secolului XVI și 
începutul secolului XVII, strădaniile marelui domn al Țării Româ
nești, Mihai Viteazul, care a reușit chiar, în anii 1599—1600, să 
ur-î./scă Țara Românească, Transilvania și Moldova într-un singur 
organism politic, sub conducerea sa.

Năzuințe similare pot fi găsite și în activitatea politică a altor 
domnitori români. încercărlie lor s-au dovedit, însă, a fi premature. 
Țările Române erau înconjurate în acea perioadă de imperii feudale 
reacționare. Politica expansionistă dusă de acestea, contradicțiile de 
interese dintre ele, nenumăratele conflicte militare au fost însoțite 
de tendințe de subjugare a provinciilor românești, de imixtiuni 
brutale în treburile interne, prilejuri de smulgere a unor porțiuni 
substanțiale din teritoriul lor. In aceste condiții externe unitatea 
statală a poporului român nu se putea înfăptui. Pe lîngă factorii 
potrivnici de natură externă, s-a dovedit, de asemenea, că nu erau 
coapte încă, în acea perioadă istorică, nici premizele social-economice 
și politice interne în măsură să concure Ia viabilitatea unor asemenea 
încercări.

Deși a avut o durată scurtă, fiind realizată mai ales sub aspectul 
militar și politic, unirea celor trei provincii locuite de români în 
timpul domniei lui Mihai Viteazul se înscrie ca un moment în
semnat în istoria poporului nostru. Transmis generațiilor următoare, 
ecoul ei a dat un puternic impuls năzuințelor de eliberare ale mase
lor, contribuind la dezvoltarea și afirmarea conștiinței naționale.

In secolul al XIX-Iea, cînd — odată cu dezvoltarea noilor relații 
de producție capitalistă — la comunitatea de origină, de limbă, de 
factură psihică și de teritoriu se adaugă o deplină comunitate de inte
rese economice, care cer imperios formarea unei piețe naționale unice, 

conștiința națională se afirmă tot mai puternic. Prezența acestui 
ultim factor hotărîtor, în afara căruia nu poate fi concepută exis
tența unei națiuni, a creat, în cadrul procesului general de formare a 
națiunilor în Europa, premizele formării națiunii române moderne. 
De acum înainte unitatea națională nu numai că devenea posibilă, 
dar era chiar imperios necesară, cerută de întreaga evoluție social- 
economică și politică a poporului nostru. Ideea Unirii își găsește, din 
această cauză, oglindirea în concepțiile social-politice ale revoluțio
narilor înaintați de Ia 1848, care au exprimat în mod deschis voința 
de unire a poporului român. Marele democrat revoluționar Nicolae 
Bălcescu considera această idee drept „...măreață și singură mîntui- 
toare pentru noi“, afirmînd că ea „singură trebuie să fie ținta 
noastră, a românilor de azi“, iar Mihail Kogălniceanu socotea Unirea 
drept „cheia de boltă" a tuturor reformelor sociale ce se cereau în
făptuite în Principatele Române.

Răspunzind cerințelor dezvoltării societății, ideea de Unire s-a 
conturat tot mai clar în conștiința poporului de-a lungul puterni
celor frămintări de Ia 1848 și în anii ce au urmat.

Diferitele forțe sociale ale națiunii erau de acord cu privire Ia nece
sitatea de a înfăptui Unirea, dar, în funcție de interesele imediate sau 
mai îndepărtate ale claselor pe care Ie reprezentau, ele au înțeles în 
mod deosebit conținutul acesteia.

Cele mai hotărîte purtătoare ale ideei Unirii au fost masele 
populare, care vedeau în făurirea statului unitar calea spre eliberarea 
socială și politică, spre crearea unei țări noi, democratice și indepen
dente. Crunt exploatată și asuprită, țărănimea lega de Unire dorința 
fierbinte de a se- elibera de iobăgie și de jugul otoman, „Dorința cea 
mai mare... este căderea boierescului" — se arăta în jalba adresată 
Divanului ad-hoc din Moldova, al cărei prim semnatar era Ion Roată 
din Vrancea. De pe poziții asemănătoare au acționat masele orășenești 
în vederea Unirii. însuflețiți de patriotism și interesați în adoptarea 
unor reforme economice și sociale, tîrgoveții, meseriașii, lucrătorii din 
ateliere și manufacturi au jucat un rol important în realizarea Unirii. 
Burghezia, interesată în crearea unei piețe interne largi și în obține
rea unor posibilități mai mari de a participa la conducerea statului 
era, în general, partizană a Unirii și a acționat pentru realizarea ei. 
Particularitățile istorice concrete în care această clasă socială s-a 
format, slăbiciunea sa, o anumită comunitate de interese economice 
cu o parte a moșierimii și, mai ales, teama de lupta revoluționară a 
maselor, au făcut ca o parte a burgheziei românești să acționeze în 
vederea înfăptuirii Unirii pe calea înțelegerii cu marii proprietari. 
La lupta pentru Unire s-a alăturat și o parte a boierimii, numită 
liberală, reprezentată mai ales de boierii interesați într-o dezvoltare 
mai intensă a comerțului cu cereale. în fruntea luptei pentru Unire 
au stat cele mai luminate figuri de patrioți ai vremii : M. Kogălni-
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Toți oamenii muncii din patria 
noastră au primit cu un viu interes 
Propunerile Comisiei Centrale de 
partid și de stat cu privire la or
ganizarea județelor și municipiilor. 
Aceste propuneri, pe care Comite
tul Executiv al C.C. al P.C.R. le-a 
aprobat, hotărînd să fie supuse 
dezbaterii publice iar apoi prezen
tate spre examinare și legiferare 
Marii Adunări Naționale, concre- 
tizează principiile aprobate în una
nimitate de Conferința Națională a 
partidului din decembrie 1967 cu 
privire la îmbunătățirea organiză
rii administrativ-teritoriale a Româ
niei și sistematizarea localități
lor rurale. Incadrîndu-se în obiec
tivele trasate de Congresul al 
IX-lea al P.C.R. cu privire la desă- 
vîrșirea construcției socialiste din 
patria noastră, ele au o însemnă
tate deosebită pentru perfecționa
rea multilaterală a conducerii vie
ții sociale a țării. Așa cum arată 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
„aceste principii și măsuri izvo
răsc din necesitatea punerii de a- 
cord a organizării administrativ- 
teritoriale cu schimbările calitative 
intervenite în dezvoltarea torțelor 
de producție și in repartizarea lor 
geografică, în dezvoltarea societă

ții, cu modificările ce s-au produs 
în structura populației, in profilul, 
dimensiunile și condițiile de viață 
ale orașelor, comunelor și satelor, 
pe întreg cuprinsul țării".

Legate organic de întreg ansam
blul de măsuri elaborate de partid 
în scopul perfecționării conducerii 
și planificării economiei naționale, 
Propunerile Comisiei Centrale de 
partid și de stat cu privire la or
ganizarea județelor și municipiilor 
— la formularea cărora și-au dat 
contribuția cadre din aparatul de 
partid și de stat, specialiști din 
diferite domenii, precum și nume
roși cetățeni — sînt întemeiate pe 
analiza factorilor naturali, econo
mici, demografici, sociali și tehnici, 
a intercondiționării acestora pe 
ansamblul țării și pe fiecare zonă 
în parte. Urmărind să asigure apro
pierea conducerii centrale de uni
tățile administrativ-teritoriale de 
bază, să înlesnească rezolvarea 
operativă și competentă a proble
melor, să determine eliminarea ve
rigilor intermediare inutile și a pa
ralelismelor, să creeze condiții pen
tru participarea mereu mai largă 
a cetățenilor la activitatea de stat 
și obștească și pentru valorifica
rea întregului potențial material și

uman al țării, ele țin seama de 
condițiile economice, social-politi
ce și geografice, de componența 
națională a populației, de legături
le culturale tradiționale, precum și 
de perspectivele dezvoltării eco
nomice și social-culturale în dece
niul viitor.

S-a urmărit ca fiecare din cele 
35 de județe în care este împărțit 
teritoriul țării să reprezinte o uni
tate viabilă, perfect echilibrată în 
privința suprafeței, a populației, a 
potențialului economic. Se creează 
astfel condiții pentru accelerarea 
procesului de ridicare a zonelor 
mai puțin evoluate din punct de 
vedere economic și social, pentru 
repartizarea armonioasă a forțelor 
de producție pe întreg cuprinsul 
țării. In același timp, s-a avut în 
vedere ca fiecare județ să dispună 
de o rețea corespunzătoare de in
stituții de învățămînt, de cultură 
și artă, de mijloace corespunză
toare pentru ocrotirea sănătății 
populației, astfel încît în cadrul 
fiecăruia din ele să se poată dez
volta o intensă activitate social- 
culturală. Desigur că aceste noi 
condiții vor avea efecte deosebit 
de favorabile asupra instituțiilor 
de învățămînt, care vor fi legate

In zilele de 12 și 13 ianuarie a.c. s-au desfășurat, 
în Capitală, lucrările Consiliului învățămîntului pro
fesional și tehnic.

S-au dezbătut măsurile preconizate în studiul ela
borat de Ministerul Învățămîntului, pe baza sarcini
lor trasate de Congresul al IX-lea al P.C.R., privind 
problemele fundamentale ale dezvoltării învățămîn
tului profesional și tehnic.

Au luat cuvîntul numeroși participanți, membri ai 
Consiliului, directori și profesori din școli profesio
nale, tehnice și licee de specialitate, directori și in
gineri șefi din întreprinderi, reprezentanți ai ministe- 
relor și ai altor instituții și organizații centrale. In 
încheiere a vorbit acad. Ștefan Bălan, ministrul învă
țămîntului.
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In zilele de 15 și 16 ianuarie a.c. s-a desfășurat în 
Capitală ședința lărgită a Consiliului învățămîntului 
de cultură generală. Lucrările au fost conduse de 
acad. Ștefan Bălan, ministrul învățămîntului.

S-au dezbătut măsurile preconizate în studiul ela
borat de Ministerul învățămîntului, pe baza sarcini
lor trasate de Congresul al IX-lea al P.C.R., privind 
problemele fundamentale ale dezvoltării învățămîn
tului de cultură generală.

Au luat cuvîntul numeroși participanți, șefi ai sec
țiilor de învățămînt ale sfaturilor populare, directori 
și profesori din școli generale și licee, pedagogi, psi
hologi și sociologi, cadre didactice din. învățămîntul 
superior, academicieni și alți oameni de știință.

La ședința consiliului a hiat parte tovarășul Leonte 
Răutu, membru al Comitetului Executiv, secretar al 
C.C. al P.C.R.
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NOU CADRU ADMINISTRATIV PENTRU

DEZVOLTAREA VIEȚII SOCIALE AJARII
mal strîns de cerințele ridicării 
nivelului material și cultural al 
întregii populații, de necesitățile 
înălțării ei pe noi trepte ale culturii 
și civilizației.

Alegerea orașelor reședință de 
județ s-a făcut în funcție de nive
lul de dezvoltare economico-socia- 
lă și urbană, de perspectivele dez
voltării viitoare, de situarea geo
grafică. Totodată, s-a propus ca 
31 de orașe, care au o populație 
numeroasă și o însemnătate deo
sebită în viața economică și cul
turală a țării, să fie declarate mu
nicipii. Măsurile de îmbunătățire 
administrativ-teritorială a țării vor 
îngădui, în continuare, crearea con
dițiilor ca toate orașele țării să 
devină centre urbane puternice, cu 
o intensă viață social-economică.

Toate criteriile care stau la baza 
Propunerilor cu privire la organi
zarea județelor și municipiilor re
flectă preocuparea conducerii par
tidului și statului nostru pentru asi
gurarea deplinei egalități în drep
turi a tuturor cetățenilor țării, pen
tru întărirea frăției oamenilor mun
cii, fără deosebire de naționalitate, 
în localitățile unde trăiesc, alături 
de români, oameni ai muncii de 
alte naționalități se va asigura —

așa cum, de altfel, s-a asigurat și 
pînă acum — folosirea limbii ma
terne în administrația de stat, în 
școli și instituții de cultură.

Măsurile prevăzute în Propuneri
le Comisiei Centrale de partid și 
de stat cu privire la organizarea 
județelor și municipiilor reflectă 
rolul sporit al partidului și al sta
tului în dezvoltarea societății noas
tre. întemeindu-se pe respectarea 
consecventă a centralismului de
mocratic — principiul organizato
ric fundamental al statului nostru 
socialist, care îmbină coordonarea 
centralizată a activității economice 
și social-culturale de ansamblu cu 
acordarea de largi atribuții orga
nelor locale, cu antrenarea activă 
a maselor de oameni ai muncii la 
rezolvarea treburilor obștești — 
aceste măsuri vor avea profunde 
implicații în întreaga viață socială 
a țării, determinînd un cadru favo
rabil pentru îndeplinirea sarcinilor 
tot mai complexe ale economiei și 
culturii, pentru larga afirmare a 
potențelor creatoare ale poporului 
nostru, pentru realizarea marilor 
obiective de progres și civilizație 
ce stau în fața României socialiste.



ȘEDINȚA LĂRGITĂ A CONSILIULUI î N V ĂȚÂMÎ N TU LU I
DE CULTURĂ GENERALĂ

Dezbaterea studiului elaborat de Ministerul învățămîn
tului pentru dezvoltarea învățămîntului de cultură generală 
in ședința lărgită a Consiliului învățămîntului de cultură ge
nerală a prilejuit o amplă confruntare de opinii pe proble
mele majore ale învățămîntului nostru și totodată afirmarea 
unui înalt spirit de răspundere față de pregătirea noilor ge
nerații din patria noastră la nivelul unor mari exigențe.

în cuvîntul de deschidere a lu
crărilor, acad. ȘTEFAN BĂLAN, 
ministrul învățămîntului, a pre
zentat în linii mari activitatea des
fășurată de Ministerul Învățămîn
tului pentru elaborarea studiilor 
privind dezvoltarea învățămîntului 
de toate gradele — sarcină ce a 
fost trasată de cel de al IX-lea 
Congres al partidului.

Referindu-se apoi la studiul pri
vind dezvoltarea învățămîntului 
de cultură generală, ministrul în
vățămîntului a arătat că la elabo
rarea lui au luat parte un mare nu
măr de cadre didactice, cercetători, 
oameni de știință, cadre de condu
cere din minister. Difuzat spre con
sultare în proiect, începînd din 
luna noiembrie a anului 1967, în 
mai multe școli din toate regiunile 
țării, studiul a fost dezbătut în 
numeroase colective școlare, mi
nisterul primind, ca urmare, peste 
1 500 de propuneri, sugestii și ob
servații individuale sau colective, 
care arată marele interes manifes
tat în școli pentru îmbunătățirea 
conținutului și a formei de organi
zare a învățămîntului.

în continuare, acad. Ștefan Bălan 
a arătat că discuțiile din cadrul 
consiliului au ca scop îmbunătăți
rea propunerilor cuprinse în studiu 
și care vor fi publicate în presă 
spre a fi supuse dezbaterii publice.

Prof. univ. MIRON CONSTAN- 
TINESCU, adjunct al ministrului 
învățămîntului, a prezentat consi
liului o sinteză a propunerilor și 
observațiilor primite de minister și 
a propus spre dezbatere cu deose
bire cîteva teme, pe care le-a pre
zentat în lumina indisolubilei legă
turi între învățămîntul de cultură 
generală și învățămîntul profesio
nal și tehnic. în această ordi
ne de idei vorbitorul s-a referit 
mai întîi la vîrsta de începere a 
școlii generale, arătînd că marea 
majoritate a opinenților au fost în 
favoarea propunerii cuprinse în 
studiu ca școala să înceapă la vîr
sta de 6 ani. O altă temă reco
mandată spre dezbatere a fost a- 
ceea a prelungirii duratei învăță
mântului obligatoriu, conform sar
cinii trasate de cel de al IX-lea 
Congres al P.C.R. Vorbitorul a 
arătat că în problema de fond — 
necesitatea prelungirii — există u- 
nanimitate de păreri. Cei care au 
făcut propuneri în acest domeniu 
au optat pentru prelungirea dura
tei învățămîntului general la 10 
ani. Au fost indicate ca necesitînd 
dezbateri aprofundate problema 
organizării secțiilor liceului de cul
tură generală și a claselor IX—X 
ale școlilor de cultură generală, di
versificarea studiilor — cînd să se 
înceapă, în ce măsură și în ce 
forme să se realizeze. Vorbitorul 
s-a referit apoi la conținutul vari
antelor propuse în studiu pentru în
vățămîntul seral. Problema per
fecționării și a obținerii gradelor 
didactice și organizarea inspecto
ratelor școlare au fost de asemenea 
evidențiate, propunîndu-se dezba
terea variatelor soluții pe care stu
diul și consultările anterioare le-au 
conturat. în sfîrșit a fost sublinia
tă o problemă care interesează de
opotrivă și pe oamenii școlii și pe 
elevi și părinți — bacalaureatul. 
Puțini dintre cei care au scris mi
nisterului în această privință au 
susținut propunerea anterioară, dar 
discuția continuă, examinîndu-se 
mai multe variante.

Recomandând partiGîpaților la 
dezbateri să se oprească cu deose
bire la aceste probleme mari, prof, 
univ. Miron Constantinescu a 
subliniat că Ministerul învățămîn
tului așteaptă cu interes și va exa
mina cu atenție toate observațiile, 
sugestiile și propunerile care se 
leagă de preocupările pentru dez
voltarea învățămîntului.

«■ Luînd cuvîntul în cadrul dezba
terilor, prof, emerit GHEORGHE 
ACHIȚEI, director al Liceului pe
dagogic din Deva, a apreciat că stu
diul privind dezvoltarea învăță
mîntului de cultură generală co
respunde cerințelor actuale ale 
școlii românești. Vorbitorul a fă
cut, în continuare, o serie de pro
puneri în legătură cu unele
prevederi ale studiului. Astfel, 
socotind prematură diferenție
rea pe secții cu începere din clasa 
a VII-a, întrucît elevii au, în mo
mentul intrării în această clasă, 
numai 12 ani, deci nici părinții și 
nici cadrele didactice nu pot dispu
ne încă de date suficiente cu privi
re la aptitudinile lor, a fost de pă
rere ca diferențierea să înceapă 
din clasa a IX-a.

Cu privire la încheierea studiilor 
în liceu vorbitorul a fost de părere 
că se poate renunța la examenul 
de bacalaureat în forma lui actua
lă, propunînd ca îrr trimestrul al 
III-lea al clasei a XII-a să se orga
nizeze lecții de recapitulare, lucrări 
de sinteză și colocvii, precum și o 
formă de verificare a cunoștințelor 
care să se desfășoare pe plan local. 
Pentru liceele pedagogice, însă, a 
propus să se mențină examenul de 
bacalaureat, deoarece el constituie 
o etapă finală a pregătirii unor ti
neri pentru viață, pentru. exercita
rea profesiunii pe care și-au ales-o.

Prof, emerit TIMOTEI PETRIDE, 
de la Liceul ,.N. Bălcescu“din Brăi
la, a spus! Exprim aici nu numai 
punctul meu de vedere, ci și cel al 

colegilor mei de la catedră. înce
perea școlarizării de la virsta de 6 
ani a fost bine primită de învățăto
rii din mediul urban, dar întîmpi- 
nată cu oarecare rezerve în mediul 
rural. Propunerea noastră este să 
se studieze de la caz la caz parti
cularitățile psiho-fizice ale copiilor 
și, în funcție de acestea, să se facă 
înscrierea în școală.

Arătîndu-se de acord cu extinde
rea duratei de școlarizare la 10 ani 
și cu ideea diversificării, vorbitorul 
a menționat însă că realizarea a 
3—4 secții diferite, cum s-a susținut 
în unele propuneri, va întîmpina 
greutăți în centrele mai mici.

în ceea ce privește învățămîntul 
seral, prof. Petride a considerat că 
atît organizarea unor ore de con
sultație cît și majorarea numărului 
de ore de predare sînt greu realiza
bile practic. El a propus, de aceea 
ca durata învățămîntului seral li
ceal să se majoreze la 5 ani.

în încheierea cuvîntului său, vor
bitorul a subliniat necesitatea că 
elevii să susțină, la sfîrșitul cursu
rilor liceale, un examen de baca
laureat organizat ca și pînă acum, 
dar cuprinzînd în plus, printre dis
ciplinele obligatorii, istoria patriei.

Prof. NISTOR GAL, de la Liceul 
nr. 1 din Oradea, s-a referit la fap
tul că, pentru a se înlătura supra
încărcarea elevilor și pentru a se 
ajunge la o mai armonioasă dez
voltare a capacității lor intelec
tuale, va trebui să se dea mai mul
tă atenție expunerii logice, culti
vării capacității de a raționa, co
relării judicioase a laturii forma
tive cu cea informativă.

în legătură cu acordarea grade
lor didactice și a gradațiilor de 
vechime vorbitorul a propus să se 
acorde o gradație specială cadre
lor cu peste 25 de ani vechime 
în învățământ. Deci, pe lîngă cele 
4 gradații de vechime din prezent, 
să existe și a cincea gradație. 
De asemenea, a propus revenirea 
la vechea formă de acordare a gra
delor didactice prin examene de 
capacitate.

Prof. univ. IONESCU-BUJOR, de 
la Institutul politehnic din Bucu
rești, a subliniat în cuvîntul său că 
studiul elaborat de Ministerul îrr- 
vățămîntului privind dezvoltarea 
învățămîntului de cultură generală 
răspunde necesității de a corela 
pregătirea intelectuală și morală a 
tinerei generații cu ridicarea nive
lului cultural al poporului nostru și 
dezvoltarea continuă a economiei 
și a vieții sociale, înfăptuită sub 
conducerea partidului.

în continuare vorbitorul s-a o- 
prit la planurile de învățămînt, a- 
rătînd că un principiu de bază în 
alcătuirea acestora trebuie să fie 
descărcarea elevilor de o serie de 
sarcini nu numai în vederea com
baterii unei stări de oboseală ci, in 
primul rînd, pentru aprofundarea 
cunoștințelor care le sînt predate, 
în ceea ce privește diferențierea 
pregătirii elevilor jin licee pe pro
filul a trei sau a patru secții, prof, 
utiiv. IonescU-Bujor a argumentat 
că aceasta răspunde în primul rînd 
înolinațiilor care încep să se mani
feste la elevi îrr perioada adolescen
ței, creîndu-se posibilitatea unei a- 
leger: conforme cu preocupările lor 
și eu dorințele lor de viitor. în al 
doilea rînd, diferențierea contribuie 
la descărcarea planurilor de învă
țămînt, la o mai bună profilare a 
pregătirii viitorilor specialiști.

Referindu-se la problema exame
nului de bacalaureat, vorbitorul a 
apreciat că este o formă necesară, 
care prilejuiește o sinteză de am
ploare, folositoare pregătirii elevi
lor și dezvoltării gîndirii acestora. 
El a considerat totodată că ar fi 
potrivită o discuție mai adîrrcă asu
pra programei de bacalaureat, dînd 
exemplu în acest sens programa de 
fizică, care in forma de pînă acum 
rupe unitatea materiei și nu per
mite o examinare de sinteză.

în continuare tov. Ionescu-Bujor 
s-a ocupat de durata anului școlar 
în învățămîntul de cultură genera
lă arătînd că în comparație cu alte 
țări aceasta este prea redusă. Efec
tul direct este comprimarea exage
rată a timpului în care trebuie să 
fie parcurs un anumit volum de cu
noștințe, ritmul rapid de predare și, 
implicit, greutățile în asimilarea 
materialului.

Vorbitorul s-a ocupat apoi de 
modalitățile alcăturii noilor pro
grame și manuale, propunînd ca a- 
cestea să fie experimentate în prea
labil într-un cadru mai restrîns. De 
asemenea, a propus șă se organize
ze cercetări în domeniul metodicii 
predării, cu concursul catedrelor de 
metodică ale universităților și al 
Institutului de științe pedagogice.

Prof. ION GRIGOROIU, șeful 
secției de învățămînt a raionului 
Gorj, a susținut propunerea de a se 
începe școlarizarea la vîrsta de 6 
ani și a arătat că prin realizarea 
învățămîntului de 10 ani diversifi
cat se vor crea condiții propice pen
tru dezvoltarea aptitudinilor elevi
lor. El a prezentat, în sprijinul pro- 
punerilor făcute, noua ambianță e- 
ducativă și culturală a satului ro
mânesc, interesul accentuat al țără
nimii cooperatiste de a asigura co
piilor o pregătire școlară cît mai 
înaltă, mai completă. Acestea — a 
spus vorbitorul — sînt fapte care 
laolaltă cu experiența acumulată 

de școala noastră pînă în prezent, 
ne vor ajuta să învingem greutățile 
inerente începutului. Școala de 10 
ani, și-a încheiat cuvîntul prof. Ion 
Grigoroiu, corespunde pe deplin 
cerințelor actuale ale științei și 
tehnicii, perspectivelor de viitor 
ale învățămîntului din țara noastră

Prof. MARIN GAȘPAR, șeful 
secției de învățămînt a regiunii Plo
iești, a arătat că în urma unor con
cluzii preliminare ale experimentu
lui efectuat la 4 școli din regiune 
în legătură cu începerea școlariză
rii la 6 ani, ca și a sondării opiniei 
părinților, este de părere că vîrsta 
de 6 arri este potrivită pentru înce
perea studiilor. Evident, este nece
sară din partea învățătorului o 
muncă mai atentă, mai susținută, o 
dozare mai judicioasă a efortului 
intelectual al copilului, a spus vor
bitorul.

Referindu-se Ia organizarea ins
pectoratelor județene, vorbitorul a 
arătat că prevederea cuprinsă îrr 
studiu ca fiecare inspector de spe
cialitate să cerceteze într-un an 
școlar munca unui număr mediu de 
150 de cadre didactice pare exage
rată, presupunând aproximativ 300 
de zile pentru inspectarea și alcă
tuirea proceselor verbale de ins
pecție.

In legătură cu acordarea grade
lor didactice, vorbitorul a propus 
ca, în cazul în care se ajunge la 
concluzia că pentru obținerea gra
dului II este necesar un colocviu, 
acesta să aibă loc la școală, la lo
cui de muncă al profesorului sau 
învățătorului respectiv, odată cu e- 
fectuarea inspecției de specialitate.

Prof. EUGEN NOVAC, de la Li
ceul nr.l din Baia Mare, a arătat 
că transmiterea unui volum mare 
de informații în procesul de învă
țămînt necesită și modificarea mo
dului de transmitere a acestora, ca 
și dotarea școlilor cu material di
dactic la nivelul tehnicii contempo- 
rare. în momentul de față, singura 
întreprindere de material didactic 
existentă îrr țară nu face față ace
stei sarcini. Vorbitorul a propus or
ganizarea unor întreprinderi de 
material didactic, dacă nu județene, 
cel puțin zonale, I.M.D. urmînd să 
constituie o întreprindere de proto
tipuri. De asemenea, a propus rea
lizarea unor „laboratoare universa
le", care să corespundă pe deplin ce
rințelor predării și a relatat expe
riența dobîndită de colectivul Li
ceului nr. 1 din Baia Mare în crea
rea unor asemenea laboratoare.

In încheierea cuvîntului său prof. 
Eugen Novac s-a referit la aborda
rea gradelor didactice. Personal, a 
arătat el, sînt nemulțumit că un 
profesor trebuie să aștepte 10 ani 
pentru a obține gradul II. Propun 
îmbunătățirea actualului sistem în 
felul următor : profesorul care are 
10 ani vechime să-și dea examenul 
de gradul II după normele enun
țate aici — adică o lucrare științi
fică, o inspecție specială și un co
locviu. Profesorii care vor să obți
nă gradul II înainte de a împlini 
10 ani în învățămînt să poată fi în
scriși în mod excepțional la exa
men' dacă au realizat lucrări știin
țifice deosebite, dacă au o activita
te meritorie pe linie didactică.

Prof. univ. CONSTANTIN GIU- 
RASCU, de la Universitatea din 
București, s-a oprit, în prima parte 
a cuvîntului său asupra urror as
pecte ale conținutului procesului de 
învățămînt. Socot, a spus vorbito
rul, că la temelia învățămîntului de 
cultură generală trebuie să stea 
limba și literatura română, istoria 
și geografia patriei, care sînt 
discipline fundamentale pentru toți, 
indiferent de meserie, de specialita
tea căreia i se vor consacra. Prof, 
univ. C. Giurăscu a arătat că aces
te considerații sînt pe deplin vala
bile și în ceea ce privește examenul 
de bacalaureat, pentru a cărui men
ținere și întărire a opinat.

Vorbitorul s-a referit în continua
re la studiul limbii latine, arătînd 
că aceasta nu este numai o speciali
tate, dar și un exercițiu minunat al 
minții, asemenea matematicii. In 
acest sens el a propus ca învățarea 
limbii latine să nu fie mărginită nu
mai la secția clasică, ci să fie intro
dusă în mai mare măsură și la sec
ția umanistă.

In? continuare prof. univ. C. Giu
răscu s-a pronunțat pentru menți
nerea începutului școlarizării la 
vîrsta de 7 ani, considerînd că a- 
cest an în plus este necesar pentru 
dezvoltarea organismului copiilor și 
formarea gîndirii lor.

îrr ceea ce privește pregătirea și 
perfecționarea corpului didactic, a 
considerat necesar să se pună un 
mai mare accent pe stimularea mo
rală și materială, fiind în acest 
sens în deplin acord cu ideea acor
dării a 5 gradații de vechime.

Rutina — a spus în încheiere vor
bitorul — este dușmanul cel mai 
mare al nostru, al dascălilor. Lup
ta împotriva rutinei necesită un 
contact permanent cu știința. Iar a- 
cesta se poate realiza nu numai în 
centrele universitare sau în orașele 
mari, ci oriunde, cu condiția să e- 
xiste o dorință puternică și perse
verentă în acest sens.

Prof. PETRU POP, șeful secției 
de învățămînt a Sfatului popular 
al regiunii Mureș-Autonomă Ma
ghiară, a susținut, pe baza primelor 
rezultate ale unui experiment în
treprins în cîteva școli din regiune, 
oportunitatea coborîrii la 6 ani a 
vîrstei de intrare a copiilor în în
vățămînt. Ocupîndu-se în continua
re de problemele examenului de 
bacalaureat, vorbitorul a propus o 
formă pe care o consideră stimula
tivă și eficientă : studiul în clasa a 
XII-a să se axeze pe două discipli

ne principale obligatorii și o disci
plină la alegere, care să corespundă 
atît cerințelor examenului de baca
laureat cît și orientării profesiona
le a viitorilor absolvenți.

Prof. Petru Pop s-a referit în con
tinuare la activitatea de îndrumare 
și control a inspectoratelor județe
ne. Astfel el a susținut ca 3—4 din
tre inspectorii teritoriali ai inspec
toratelor județene să se ocupe ex
clusiv de școlile din orașele-muni- 
cipiu, cărora, după părerea sa, nu 
le este necesar un organ propriu de 
învățămînt, urmînd ca celorlalți să 
le revină mai puțin de 10—12 co
mune cît se prevede în studiu, so
luție care ar presupune o rază de 
activitate ce nu poate fi acoperită 
cu rezultate pozitive. Cît privește 
inspecția de specialitate, a susținut 
ca la unele discipline, unde există 
în prezent un număr redus de ca
dre, să fie antrenați în continuare 
în activitatea de îndrumare și con
trol metodiști voluntari, din rîndul 
celor mai pregătite cadre didactice.

Prof. MAXIMILIAN BENDOR- 
FEANU, directorul I.P.C.D.-Cluj, a 
arătat că este de acord cu propune
rea de a se coborî la 6 ani limita 
de vîrstă pentru intrarea în școală. 
El a prezentat printre altele, în 
sprijinul acestei propuneri, rezulta
tele unui experiment privind pre
darea limbilor străine la grupa 
mare a unor grădinițe din Cluj. în 
continuare vorbitorul a subliniat 
posibilitățile largi care se deschid 
absolvenților școlii de 10 ani pentru 
a se încadra efectiv și rapid în via
ța socială, de producție. El și-a 
spus de asemenea părerea cu pri
vire la ponderea predării limbii 
române și matematicii în secțiile 
umanistă și reală ale liceului, pro
punînd, între altele, reducerea vo
lumului de cunoștințe matematice 
predate la secția umanistă.

Exprimîndu-și acordul cu propu
nerea formulată în' studiu ca anu
mite colective de profesori, atît în 
șooala de 10 ani, cît și în liceu, să 
se ocupe în mod special de cunoaș
terea sistematică a aptitudinilor e- 
levilor în scopul orientării lor șco
lare și profesionale, prof. Bendor- 
feanu a considerat că această sar
cină trebuie să revină profesorilor 
diriginți.
Vorbitorul a arătat că prelungirea 

perioadei de activitate didactică în 
timpul unui an calendaristic tre
buie realizată astfel încît să nu se 
ajungă la o supraîncărcare a elevi
lor. Ocupîndu-se, în continuare, de 
problemele perfecționării cadrelor 
didactice, a menționat că nu gă
sește indicată trecerea sarcinilor de 
perfecționare l’n atribuțiile unui in
stitut central,datorită dificultăților 
ce se vor ivi pe planul coordonării 
activității. De asemenea, a formu
lat rezerve cu privire la centrele 
metodice propuse în studiu, soco
tind că atribuțiile acestora vor fi 
prea largi față de modalitățile de 
organizare și de funcționare preco
nizate.

Tov. SANDU ȘTEFAN, învățător 
la Liceul din Săveni, regiunea Su
ceava, a arătat că în prezent per
fecționarea cadrelor didactice se 
realizează prin forme multiple — 
în cadrul comisiilor metodice, al 
consiliilor pedagogice, al cercuri
lor pedagogice, prin consfătuiri, 
cursuri, examene pentru acordarea 
gradelor didactice. Vorbitorul a so
cotit indicat ca activitatea metodică 
de bază, curentă, să se ducă în ca
drul comisiilor metodice, unde să 
se prezinte lecții deschise, noutăți 
pedagogice și să aibă loc discuții, 
iar cercurile pedagogice să se de
numească „cercuri pedagogico-cul- 
turale" și să cuprindă două activi
tăți de bază : activitatea metodioo- 
științifică și activitatea culturală.

Prof. univ. NICOLAE APOSTO- 
LESCU, de la Universitatea din 
Timișoara, a subliniat că este ne
cesară o deosebită atenție în orga
nizarea claselor I cu copii de 6 ani. 
Referindu-se la necesitatea de a 
se evita pericolul supraîncărcării 
elevilor, vorbitorul a arătat că în 
noile condiții de organizare a în
vățămîntului nu va trebui în nici 
un caz să se efectueze un transfer 
al disciplinelor de la clasele mai 
mari înspre clasele mai mici. Li
mita de vîrstă a școlarizării nu 
este coborîtă pentru ca ceea ce se 
predă astăzi în clasele a IV-a să 
treacă în clasa a IlI-a, sau ce se 
predă astăzi în clasa a V-a să trea
că în clasa a IV-a.

Vorbind despre școala de 10 ani, 
tov. Apostolescu a scos în evidență 
făptui că va trebui să se dea o 
mai mare atenție mijloacelor de 
școlarizare a elevilor și a propus 
ca la școlile din mediul rural să 
se prevadă, în ultimele clase, o pe
rioadă de practică.

Prof. univ. N. Apostolescu s-a 
referit apoi la problema perfecțio
nării cadrelor didactice și a pro
pus ca în cadrul examenului de 
grad lucrarea personală metodico- 
științifică să dobîndească o pon
dere mult mai mare decît o are 
în prezent. Ar trebui ca pe 
marginea acestei lucrări să se an
gajeze discuții științifice, care să 
permită sondarea pregătirii profe
sionale a candidaților pe toate di
mensiunile ei.

Prof. OLGA PETRESCU, de la 
Liceul nr. 2 din Ploiești, a propus 
ca perfecționarea profesională a 
cadrelor didactice să se realizeze 
prin forme de învățămînt post
universitare și a arătat necesitatea 
de a se ridica nivelul activității în 
cercurile pedagogice. Un rol im
portant trebuie să revină în ac
țiunea de perfecționare și societă
ților științifice, chemate sg desfă

șoare o mai intensă activitate de 
documentare științifică prin revis
tele de specialitate, prin simpo
zioane etc.

Referindu-se la clasele speciale 
pentru elevii cu aptitudini deose
bite, vorbitoarea a subliniat că aces
tea trebuie organizate numai aco
lo unde există și condițiile mate
riale necesare, și profesori cores
punzători. Ea a propus de aseme
nea ca activitatea cu elevii supra- 
dotați să fie sprijinită de cadrele 
din învățămîntul superior.

Acad. NICOLAE SALĂGEANU 
s-a referit în cuvîntul său la per
fecționarea cadrelor didactice, a- 
rătînd că aceasta ar trebui să se 
realizeze în universități și institute 
pedagogice, precum și cu sprijinul 
societăților științifice. Faptul că so
cietățile vor fi organizate în viitor 
pe specialități diferențiate le va 
permite să aducă o mai mare con
tribuție în această privință. Trebuie 
să subliniez, a spus în continuare 
vorbitorul, că profesorii de biolo
gie, ca și cei de geografie au pri
mit foarte favorabil știrea cu pri
vire la scindarea pe două profile a 
Societății de științe naturale și 
geografie. In cadrul societății exis
tă însă și o secție de geologie, care 
ar fi putut de asemenea să consti
tuie baza unei noi societăți, cu atît 
mai necesară cu cît în țara noastră 
geologia are o valoroasă tradiție 
și ocupă o mare pondere în econo
mia națională. Investițiile făcute 
din bugetul țării pentru cercetări 
de geologie sînt foarte mari, mai 
mari decît în oricare altă ramură 
a științei.

Tov. N. Sălăgeanu a arătat apoi 
că în problema pregătirii elevilor în 
domeniul științelor biologice tre
buie să se dea mai multă atenție 
lucrărilor practice, pentru că prin 
învățămîntul practic se ajunge la 
rezultate mult mai bune decât 
prin învățămîntul strict teoretic, 
iar experiența practică are o pu
tere educativă cu mult mai mare 
decît cuvintele sau desenele de pe 
tablă.

Prof. VICTORIA RADU, director 
adjunct la Liceul din Slobozia, re
giunea București, a făcut o serie 
de propuneri cu privire la școlari
zarea elevilor de la vîrsta de 6 
ani. Ea a arătat astfel că nu soco
tește indicat ca toți elevii de a- 
ceastă vîrstă să fie înscriși automat 
în clasa I. ci să se țină seama de 
particularitățile dezvoltării lor 
psihice și fizice, apreciate cu ri
gurozitate de personal medical de 
specialitate, cei care nu primesc 
avizul medicului rămînînd să fie 
înscriși la 7 ani. Clasele I formate 
din elevi care au vîrsta de 6 ani 
să aibă 15—25 de copii, iar orele 
de curs să fie de maximum 40 de 
minute.

Cu privire la numărul de ore 
săptămânal în școala generală de 
10 ani, vorbitoarea a propus ca a- 
cesta să fie diferențiat potrivit 
particularităților de vîrstă ale ele
vilor (16—18 ore pentru clasele 
I—II, 19—22 ore pentru clasele 
III—IV, 22—24 ore pentru clasele 
V—VI, 24—25 ore pentru clasele 
VII—VIII și 29—30 pentru clasele 
IX—X). Referindu-se în continuare 
la conținutul învățămîntului în 
clasele IX și X, tov. Radu a fost 
de părere că este bine să se inclu
dă în programa lor și noțiuni de 
contabilitate și planificare, de e- 
vidență primară, cursuri de dacti
lografe sau stenodactilografie, 
cursuri de mecanică-auto, noțiuni 
de croitorie, menaj etc.

Oprindu-se la problemele legate 
de conținutul învățămîntului de 
cultură generală, prof. univ. C. 
DINCULESCU, rectorul Institutului 
politehnic din București, a arătat că 
acesta este chemat să dea tineretu
lui cunoștințe fundamentale, clare, 
precise, expuse logic, nu să-i în
carce cu un volum mare de cunoș
tințe superficial prezentate și su
perficial însușite. Pentru aceasta 
este necesar să se dea temelor fun
damentale o pondere sporită. In 
acest sens a propus, printre altele, 
să se majoreze numărul orelor de 
matematici prevăzute pentru clase
le IX-XII la secția reală pentru a 
face posibilă rezolvarea în clasă a 
exercițiilor și problemelor, absolut 
necesară pentru însușirea aprofun
dată a materiei, pentru formarea 
deprinderilor de aplicare, pentru 
dezvoltarea gîndirii elevului. Re
ferindu-se la propunerea de a se 
„elimina amănuntele" la fiecare 
temă vorbitorul a susținut că în
trucît aceasta poate duce la sche
matizarea cunoștințelor pînă la 
inaccesibil, ar trebui înlocuită cu 
eliminarea însăși a temelor ne
esențiale. La fel, modernizarea nu 
se realizează prin aglomerarea 
unui număr mare de teme „ultra
moderne", ci prin prezentarea în 
spirit modern a tuturor temelor, 
vechi sau noi, ca și prin ponderea 
dată diverselor teme în funcție de 
orientarea actuală a științei.

Vorbitorul a propus ca la clase
le IX-XII ale liceelor de cultură 
generală să se instituie examen de 
sfîrșit de an la materiile de profil 
ale secției respective. Totodată, a 
susținut că nu este cazul să se re
nunțe la examenul de bacalaureat 
ca mijloc de verificare a cunoștin
țelor esențiale și a capacității de 
sinteză a tinerilor care au încheiat 
clasa a XII-a, considerînd că me
toda preconizată în studiu (lecții 
de recapitulare și sinteză) este de
parte de a putea înlocui valoarea 
examenului de bacalaureat. Aceas
ta cu atît mai mult cu cît prin con
ținutul său examenul de baca
laureat este în mod esențial deo
sebit de concursul de admitere în 
facultate, care verifică cuantumul 

cunoștințelor și capacitățile de gîn- 
dire numai în specialitatea aleasă 
de candidat. Cu privire la progra
ma bacalaureatului, vorbitorul a 
fost de părere că aceasta trebuie 
completată la fizică, chimie, bio
logie, incluzîndu-se și o probă de 
istoria patriei.

Vorbitorul a propus de asemenea 
să nu se scurteze vacanțele elevi
lor iar activitatea săptămînală 
a acestora să nu depășească 30 de 
ore, inclusiv orele de educație fi
zică, cor, activitate extrașcolară 
etc., pentru a le rămîne suficient 
timp de pregătire a temelor și de 
repaus.

In încheiere prof. univ. C. Din- 
culescu a vorbit despre perfecționa
rea cadrelor didactice, arătînd că 
aceasta este, în primul rînd, rodul 
studiului individual. El a cerut să 
se asigure profesorilor suficient 
timp de studiu reducîndu-se la 
minimum ședințele, renunțindu-se 
la solicitarea prezenței profesorilor 
în școală atunci cînd aceasta nu 
este utilă, interzicîndu-se folosirea 
lor în acțiuni care nu sînt legate de 
profesiunea didactică. De asemenea, 
este indicat să se organizeze cursuri 
de perfecționare sub conducerea 
universităților, în timpul verii, în 
cîteva centre din țară și să se in
stituie up sistem de verificare pe
riodică a nivelului profesional al 
cadrelor didactice, legat de o sa
larizare stimulativă.

Prof. univ. ȘTEFAN BlRSANES- 
CU, de la Universitatea „Al. I. 
Cuza" din Iași, s-a referit în cuvîn
tul său la școlile de cultură gene
rală arătînd că acestea trebuie să 
cultive și să dezvolte capacitățile 
mintale, gîndirea independentă și 
creatoare a elevilor. Opinînd pentru 
începerea școlarizării la vîrsta de 
6 ani. vorbitorul a arătat necesita
tea unor cercetări făcute cu serio
zitate pentru stabilirea conținutu
lui activității la clasa I în aceste 
condiții.

In legătură cu diversificarea în
vățămîntului și orientarea școla
rilor, a propus ca în școlile cu o 
populație mai mare să funcționeze 
un psihopedagog, capabil să con
tribuie la ridicarea nivelului inte
lectual, didactic, al întregii acti
vități a școlii. Totodată și-a arătat 
adeziunea față de propunerea cu
prinsă în studiu de a se întări pre
darea filozofiei și a istoriei filozo
fiei în liceu, întrucît aceasta va 
contribui mult la dezvoltarea gîn
dirii, a capacităților creatoare ale 
elevilor.

Tov. ION BONI, șeful secției, de 
învățămînt a orașului Tg. Mureș, 
s-a oprit asupra începerii șco
larizării elevilor de la vîrsta de 6 
ani, pe care a apreciat-o ca bine 
venită. Vorbitorul a arătat că în 
aceste condiții programa clasei I 
trebuie să țină seama de particula
ritățile psihice și fizice ale copiilor, 
de capacitatea lor de cuprindere. 
Programa claselor I experimentale 
care funcționează în prezent cu 
elevi școlarizați la 6 ani este prea 
încărcată.

Diversificarea învățămîntului. a 
spus în continuare vorbitorul, asi
gură dezvoltarea aptitudinilor ele
vilor, valorificarea posibilităților 
umane existente în țara noastră. Nu 
sînt, totuși, de părere că ea poate 
începe încă din clasa a Vl-a, întru
cît la această vîrstă nu se poate 
decide în ce direcție se vor dez
volta elevii. Consider mai indicat 
ca elevii care au aptitudini deose
bite să fie incluși în cercuri pe 
materii, a căror activitate să fie 
îndrumată cu toată grija, asigurîn- 
du-li-se și o programă adecvată.

In privința examenului de baca
laureat sînt de acord cu cei care 
susțin menținerea acestei forme 
de verificare a cunoștințelor absol
venților de liceu. Să nu urmărim 
însă în cadrul examenului de ba
calaureat datele, cifrele însușite de 
către elevi, ci în primul rînd ca
pacitatea lor de gîndire, de sinte
tizare, de orientare.

Prof. GHEORGHE CONSTANTI
NESCU. șeful secției de învățămînt 
a raionului Focșani, s-a declarat 
pentru începerea școlarizării de la 
6 ani, dar a manifestat unele re
zerve în ceea ce privește menține
rea bacalaureatului, opinînd că 
dacă concursul de admitere în în
vățămîntul superior ar fi mai sever, 
examenul de bacalaureat ar pu
tea să lipsească. Dacă se menține 
totuși acest examen, este necesar 
ca în cadrul lui să se dea probe și 
la alte obiecte decît cele prevăzute 
în programa actuală, îndeosebi la 
istorie.

Vorbind în continuare despre 
viitoarele inspectorate județene, 
prof. Constantinescu a arătat nece
sitatea ca în cadrul lor să existe 
inspectori pentru fiecare speciali
tate, ca și inspectori teritoriali. De 
asemenea a propus să funcționeze 
institute de perfecționare în ca
drul județelor, ca centre metodice.

Prof. TEODOR BURCESCU, di
rectorul Liceului „Dr. Petru Groza” 
din București, a propus unele soluții 
în' legătură cu structura organizato
rică a învățămîntului de cultură 
generală. El a arătat astfel că pen
tru a se asigura școlarizarea, gene
rală începînd de la vîrsta de 6 ani, 
ar fi bine să se creeze posturi de 
învățători chiar în cătunele cu 
5—10 copii, pe care să-î pregăteas
că printr-un fel de școlarizare la 
domiciliu.

Vorbitorul a formulat rezerve cu 
privire la diversificarea pe obiecte 
de profil începînd din clasa a 
VII-a, întrucît aceasta ar putea 
handicapa, la admiterea în liceu, 
pe unii candidați care provin din 

școli unde predau profesori insufi
cient calificați pentru specialită
țile respective. El a susținut însă 
diversificarea la anumite discipline 
cu caracter practic, legate de speci
ficul economic al fiecărui județ si 
s-a raliat propunerii ca examenul 
de admitere în liceu să se dea pe 
2—3 secții: o secție cu profilul ma- 
tematică-fizică, alta cu profilul 
chimie-biologie și alta cu profilul 
limbi clasice și moderne.

în legătură cu stimularea mem
brilor corpului didactic prof. 
T. Burcescu a, susținut acordarea 
a 5 gradații de vechime, condițio
nate de. obținerea unor note limită 
la inspecțiile curente. Cu privire 
la activitatea directorilor de școli 
vorbitorul a propus ca aceștia să 
nu mai fie degrevați complet de 
ore, întrucît aceasta poate deter
mina scăderea nivelului de califi
care în specialitate a celor în cauză.

Tov. OLIMPIA ZEZEANU, învă
țătoare la Școala generală nr. 73 din 
București, a arătat că propria sa 
experiență didactică i-a demonstrat 
utilitatea începerii școlarizării la 
6 ani. Se impune însă ca elevii de 
6 ani să fie conduși numai de în
vățători foarte buni, bine pregătiți, 
în nici un caz de suplinitori. Ar fi 
de asemenea necesar ca acești co
pii să treacă întîi printr-un an de 
grădiniță. A făcut totodată pro
punerea ca înainte de a se face ta
belul elevilor care să fie încadrați 
la 6 ani în clasa I, să se facă o 
triere a acestor elevi de către un 
colectiv de pedagogi și psihologi.

In legătură cu problema diversi
ficării învățămîntului în școala ge
nerală, tov. Zezeanu a propus să se 
organizeze, în cadrul fiecărui ju
deț si o clasă pentru elevii care nu 
pot face față în condiții normale 
programului claselor V—X. Cît. 
despre diversificarea pe secții, ea 
și-a exprimat părerea că aceasta 
trebuie să înceapă în liceu, nu în 
școala generală.

Prof. ANDREI KLOOS, de la. Li
ceul nr. 2 din Mediaș, și-a a, i 
tat adeziunea față de prelun
girea duratei învățămîntului ge
neral la 10 ani. El a sublimat tot
odată că se impun măsuri care să 
asigure frecventarea învățămîntu
lui general de către toți elevii.

Apreciez ca foarte bine venită, a 
spus vorbitorul, diversificarea stu
diilor în cadrul claselor IX—X ale 
școlii generale, deoarece aceasta va 
evita nivelarea și uniformizarea în 
pregătirea elevilor și va asigura o 
anumită profesionalizare a. aces
tora. El s-a declarat însă împotriva 
diversificării studiului în clasele 
VII—VIII din cauză că elevii aces
tora nu sînt încă în stare să opteze 
pentru o direcție definitivă în pre
gătirea lor pentru viață și muncă. 
De altfel, în decurs de nunjai doi 
ani — clasele a V-a și a Vl-a — 
nici cadrele didactice nu au timp 
suficient pentru a le putea cunoaș
te aptitudinile, cu atît mai mult 
cu cît acestea încă nu sînt preci
zate. Găsesc însă foarte potrivită 
propunerea ca tinerii să treacă la 
școli profesionale și de meserii ah 
după terminarea celor 10. clase, deci 
după ce și-au format o cultură ge
nerală temeinică și au ajuns și la o 
vîrstă la care pot alege cu sigu
ranță sectorul de muncă spre care 
se îndreaptă.

Pentru elevii supradotați la anu
mite discipline, tov. Kloas a pro
pus înființarea unor clase speciale 
pretutindeni unde există condiții 
ca și organizarea unor cercuri in
cluse în pianul de învățămînt și în 
programele școlare. Declarîndu-se 
de acord cu menținerea bacalaure
atului ca formă de Încheiere a 
cursului liceal, vorbitorul a arătat 
că este necesar să se revizuiască 
însă modul de examinare din ca
drul lui, făcîndu-se apel nu la me
moria elevilor, ci la capacitatea 
lor de gîndire.

Cu bucurie am luat act, a spus 
în continuare vorbitorul, de măsu
ra propusă în studiu în care se ara
tă că și pe viitor se va acorda o 
atenție deosebită perfecționării pro
gramelor și manualelor pentru șco
lile și secțiile cu limbile de predare 
ale naționalităților conlocuitoare, 
ca și sprijinirii cadrelor didactice 
care predau Ia aceste școli și secții.

Prof. VASILE ȘTEFANOIU, 
conferențiar la I.P.C.D. Bucu
rești, a subliniat că îh legă
tură cu începerea școlarizării 
la 6 ani sînt necesare foar
te serioase schimbări în progra
mele claselor mici. De asemenea, se 
face simțită nevoia unor măsuri 
care să asigure respectarea de că
tre toți părinții a obligativității în
vățămîntului general. în mod deo
sebit s-a oprit vorbitorul asupra 
problemelor pregătirii și perfecțio
nării cadrelor didactice. El a arătat 
necesitatea ca profesorii să fie pre
gătiți încă din facultate pentru con
dițiile pe care le vor găsi în școală, 
propunînd. în acest scop, ca prac
tica pedagogică să se realizeze 
chiar la școlile unde vor' fi repar
tizați. în ceea ce privește perfecți
onarea, este de presupus că în con
dițiile noii împărțiri administrative 
vor 'fj necesare instituții inter,jude
țene. De asemenea trebuie să 
crească rolul centrelor metodice.

Prof. ION VOICU, șeful secției de 
învățămînt a regiunii Oltenia, s-a 
oprit în cuvîntul său asupra proble
melor pe care le va ridica prelun
girea învățămîntului la 10 ani. Ast
fel. in unele localități elevii vor 
trebui să tacă naveta de la distanțe 
foarte mari. De aceea, va fi necesar 
ca pe lîngă școlile respective să se 
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ewsenajeze Internate,
condiții bune de școlarizare.

In- legătură eu organizarea ins
pectoratelor județene, tov. Ion Voi- 
cu a arătat necesitatea ca acestea 
să aibă și funcționari care să se o- 
cupe de distribuirea materialului 
didactic, a programelor școlare, de 
aprovizionarea școlilor cu lemne și 
de multe alte lucruri, astfel incit 
inspectorii să se poată concentra 
asupra muncii de instruire și edu
care desfășurată în școli.

în prima parte a cuvîntului său, 
NICOLAE DUMITRU, cercetător 
principal la Institutul de filozofie 
al Academiei Republicii Socialiste 
România, s-a referit la proble
ma școlarizării de la vîrsta de 6 
ani, exprimîndu-și unele rezerve 
față de coborîrea limitei inferi
oare de vîrstă a elevilor cla
sei I. în cazul trecerii la această 
măsură, a subliniat el, se impune 
necesitatea încadrării la clasa I a 
unor învățători cu experiență,, a 
celor mai bune cadre, cărora să li 
se asigure o continuitate în muncă.

O altă propunere pe care a fă- 
cut-o vorbitorul este cea a organi
zării unui experiment științific în 
ce privește conținutul și modalită
țile predării în clasele a IX-a și a 
X-a ale școlii generale, cu atît mai 
mult cu cit se. intenționează ca în 
cadrul lor să se realizeze și o oa
recare profesionalizare. în' acest 
experiment ar trebui să se cuprin
dă școli din toate regiunile țării, 
din toate mediile. Ar fi bine ca 
numai după ce se va ajun'ge la 
unele concluzii pe marginea acestui 
experiment să se treacă la extin
derea claselor a IX-a și a X-a în 
toate școlile.

O a treia probtemă abordată de 
tov. N. Dumitru a fost aceea a în
vățământului seral. Subliniind că 
cercetările efectuate au scos în evi
dență efortul mare la care sînt su
puși elevii de la cursurile serale în 
condițiile actualei organizări a 
acestor cursuri, vorbitorul a arătat 
că este necesar să se creeze elevilor 
de la seral condiții mai bun'e de 
muncă și studiu, aceștia trecînd 
eventual la un program de muncă 
de 6 ore.

Prof. CORNEt BORLEA, de la 
Liceul nr. 3 din Baia Mare, s-a o- 
prit în cuvîntul său asupra unora 
din condițiile materiale care asi
gură buna desfășurare a procesului 
instructiv-educativ, arătînd necesi
tatea creării unor materiale didac
tice corespunzătoare.

Trecînd la problema pregătirii 
cadrelor didactice, vorbitorul a pro
pus să se renunțe la institutele pe
dagogice de 2 ani și să se realizeze 
pregătirea cadrelor pentru clasele 
I—IV numai în liceele pedagogice.

în ceea ce privește bacalaureatul, 
tov. Borlea a considerat că trebuie 
menținut nu numai pentru că face 
parte din tradiția învățăimîntului 
românesc, dar și pentru că el cons- 

fteaie un element esențial în împli- 
, nireș pregătirii elevilor. Tocmai de 
aceea va fi necesar să se accede 
toată atenția bunei lui organizări si 

. întregirii lui cu.alte examene, între 
'care cel de istoria patriei este indis
pensabil.

în continuare vorbitorul s-a refe
rit la acordarea unei atenții sporite 
muncii dirigintelui și ia remunera
rea corespunzătoare a activității a- 
cestuia, arătînd totodată că este ne
cesară o revizuire a îndatoririlor și 
a salarizării inspectorilor școlari. 
Inspectorilor de la secțiile de învă- 

ițămînt județene, a spus tov. Borlea, 
trebuie să li se creeze condițiile 
pentru a se ocupa de procesul ins- 
tructiv-educativ, fără a fi antrenați 
în fel și fel de munci în afara învă
țămîntului.

Prof. GHEORGHE BOGDAN, de 
la Școala generală din comuna Aști- 
leu, regiunea Crișana, a arătat că 
începerea școlii de la 6 ani va în

tâmpina unele greutăți obiective în 
comunele și satele unde lucrează 
încă un procent însemnat de cadre 
didactice necalificate. Vorbitorul a 
susținut. în continuare, ca în cla
sele a IX-a și a X-a ale școlii ge
nerale diversificarea Să se realizeze 
în două direcții — cultură generală 
teoretică și cultură tehnico-prac- 
tică.

Conf. univ. GEORGE VAIDEA- 
NU, directorul Institutului de știin
țe pedagogice, făcînd o serie de a- 
precieri pozitive asupra studiului, 
s-a oprit în continuare asupra 
unor probleme ale cercetării 
pedagogice. El a arătat că pentru 
cercetarea științifică asupra planu
rilor de învățămînt și a programe
lor școlare este necesară munca în 
echipe care să gîndească conținu
tul unor grupe de discipline și să 
le structureze în conformitate cu 
logica științelor și cu posibilitățile 
reale ale elevilor.

Tov. Văideanu a arătat apoi că, 
în strînsă legătură cu cerințele for
mulate și soluțiile preconizate în 
studiu, este necesar ca Institutul de 
științe pedagogice să-și organizeze 
un' sistem de șcOli-bază pentru cer
cetări. Sînt necesare astfel școli ex
perimentale în care să se pună în 
lucru și să se verifice ipoteze pre
cum și școli-pilot, în care să se în
trunească și să se verifice rezulta
tele obținute în rețeaua de școli ex
perimentale. Vorbitorul a propus 
de asemenea înființarea, în fiecare 
județ, a unor școli demonstrative, 
Unde cadrele didactice, degrevate 
de alte sarcini, să dispună de tehni
ca didactică modernă și de rezulta
tele cercetării obținute de Institut, 
cu misiunea de a-i instrui la rîndul 
lor pe toți învățătorii și profesorii 

din județ, prin explicații șl lecții 
demonstrative, asupra diferitelor 
probleme ale modernizării procesu
lui de învățămînt.

O a doua chestiune asupra căreia 
mă voi opri — a spus conf. univ. 
G. Văideanu — este educația. în 
spiritul hotărîrilor Comitetului Cen
tral al P.C.R. cu privire la îmbună
tățirea muncii în rîndurile pionieri
lor și ale tineretului, socotesc că pro
blema principală câre se pune este 
următoarea : nu numai procesul de 
învățămînt trebuie să fie moderni
zat. ci și educația realizată prin 
lecții, prin orele de dirigenție și ac
tivitățile extrașcolare. întîrzierea în 
domeniul educativ este mai mare 
decît în domeniul instructiv. Aici 
se lucrează încă cu categorii depă
șite, se stăruie asupra unor aspecte 
care nu sînt totdeauna de cea mai 
mare importanță. Tn lucrările pe 
care își propune să le elaboreze, 
Institutul de științe pedagogice va 
căuta să stimuleze munca creatoa
re a dirigintelui, oferindu-i orien
tări, directive mari pe care el să 
le aplice în funcție de situațiile 
cu care se întîlnește.

în ceea ce privește perfecționarea 
personalului didactic, vorbitorul a 
susținut ca aceasta să fie realizată 
prin unități încadrate în universi
tăți, dar avînd o conducere pro
prie. Tov. G. Văideanu a propus de 
asemenea ca inspectorii de specia
litate dm județe să fie ajutați în 
munca de îndrumare de un colectiv 
de „șefi de catedre11, aleși dintre 
cele mai bune cadre didactice, care 
să coordoneze activitatea profesori
lor de aceeași specialitate din ace
lași liceu, din oraș, sau dintr-o gru
pă de comune din județ.

Prof. VASILE PUPAzA, șeful 
centrului metodic din regiunea Ol
tenia, a făcut observația că tendin
ța de a introduce în secțiile liceului 
discipline de prea strictă specia
litate contravine conceptului de 
cultură generală. El a propus ca 
secțiile să realizeze doar o orien
tare către anumite sectoare, să sti
muleze aptitudinile, fără a da o 
pregătire de specialitate.

Prof. Pupăză a propus de aseme
nea să se mențină examenul de ba
calaureat, a cărui programă să cu
prindă și o limbă străină. El s-a 
referit apoi la unele probleme ale 
perfecționării personalului didac
tic, solicitînd adoptarea unui sis
tem de măsuri, care să stimuleze 
continua întărire a pregătirii învă

țătorilor și profesorilor pe plan ști
ințific precum și in domeniul me
todicii El a susținut în acest sens 
propunerea de a se crea organe 
spediale care să se ocupe de pregă- 
t'rea post-universitară a profesori
lor, organizînd lecții,' conferințe, 
sem'narii, lucrări practice și probe 
de verificare. încheiate cu apreci
eri.

Prof. IOAN EOSKOȘ, de la Li
ceul din Nădlac, considerînd nece
sară prelungirea duratei învățămîn- 
tului obligatoriu la 10 ani, a arătat 
totodată că socotește prematură în
ceperea învățămîntului obligatoriu 
de la vîrsta de 6 ani, întrucît nu 
toți copiii trec prin învățămîntul 
preșcolar, iar în mediul rural, în u- 
nele locuri apar impedimente lega
te de dispersarea caselor și distan
țele mari pînă la școală. De aceea, 
a spus vorbitorul, ar fi bine ca în- 
vățămîntul obligatoriu să înceapă 
deocamdată de la 7 ani, existînd 
posibilitatea de a fi cuprinși în 
clasa I și copiii cu circa 6 luni sub 
7 ani care au frecventat grădinița 
și care sînt mai dezvoltați din 
punct le vedere fizic și psihic, a- 
vînd avizul medicului pediatru și 
al educatoarei. Vorbitorul a propus 
de asemenea ca obligativitatea în
vățămîntului să se realizeze pe 
baza unei legi care să prevadă sanc
țiuni pentru părinții ce nu-și tri
mit copiii la școală pe toată durata 
învățămîntului obligatoriu.

Prof. A. BORDEIANU, de la Li
ceul nr. 1 din Rădăuți, a acordat în 
cuvîntul său o deosebită atenție ro
lului manualelor școlare în succe
sul la învățătură al elevilor, amin
tind valoroasa tradiție existentă în 
țara noastră în domeniul elaborării 
manualelor. El a susținut ideea de 
a fi alcătuite mai multe manuale 
pentru aceeași disciplină și clasă, 
lăsîn'du-se profesorilor latitudinea 
de a experimenta și alege. Ocupîn- 
du-se de problema dotării școlilor 
cu material didactic, vorbitorul a 
susținut propunerile privind trece
rea la producția de materiale mo
deme, cuprinzind piese interșanja- 
bi'le.

Dr. VSEVOLOD BILIK, inspec
tor general adjunct în Ministerul 
Sănătății, apreciind că măsurile 
propuse în studiul Ministerului în
vățămîntului creează condiții pen
tru îmbunătățirea generală a 
procesului de educație, s-a re

ferit pe larg Ia problemele legate 
de educația igienico-sanitară. Vor
bitorii a’propus rnanl.inerea igienei 
in p.anu) de invățămînt al claselor 
în care se predă biologia, precum 
și introducerea in clasele IX—X a 
obiectului igiena. în legătură cu 
prelungirea școlii generale Ia 10 
ani, a propus ca, în măsura în care 
clasele a IX-a și a X-a ale acestei 
școli vor avea și un caracter de 
preprofesionalizare, să se prevadă 
în programele lor și noțiuni de 
igiena și protecția muncii. Se cere 
de asemenea, a spus vorbitorul, ca 
actualele manuale să fie întregite 
cu texte de educație cultural-sani- 
tară.

Referiredu-se la problemele gene
rale ale îmbunătățirii muncii de 
educație igienico-sanitară, dr. 
Bilik a propus ca în cadrul siste
mului de perfecționare a cadrelor 
didactice să se prevadă și proble
me legate de metodica educației sa
nitare.

Tovarășul LEONTE RAUTU, 
membru în Comitetul Executiv, 
secretar al C.C. al P.C.R., a 
apreciat atît ținuta studiului pen
tru dezvoltarea învățămîntului de 
cultură generală prezentat de Mi
nisterul învățămîntului — sinteză a 
unor studii îndelungate și a unor 
consultații generale — cît și discu
țiile, în cadrul cărora s-au făcut 
foarte importante observații și pro
puneri. Publicarea în presă a 
studiului, care va fi îmbunătățit în 
urma dezbaterilor, va da posibili
tate cadrelor didactice, părinți
lor, specialiștilor din toate ra
murile, să-și exprime părerea, să 
facă observații și propuneri, astfel 
îneît măsurile care urmează să se 
aplice cu prilejul acestei cotituri 
din viața școlii noastre să poată fi 
examinate cu deosebită atenție și 
cu mult simț de răspundere.

Aproape toți vorbitorii s-au 
pronunțat în favoarea trecerii la 
un învățămînt general prelungit de 
10 ani. în prezent, această prelun
gire se manifestă ca o tendință ge
nerală în întreaga lume. în actua
lele condiții, cînd se înregistrează o 
dezvoltare extrem de dinamică a 
științei și tehnicii, ridicarea nivelu
lui de cultură, pregătirea științifică 
și tehnică nu a unui număr res- 
trîns de specialiști, ci a tuturor 
membrilor societății reprezintă o 
necesitate stringentă.

Vorbitorul s-a oprit asupra cîtor- 
va probleme care au făcut obiectul 

dezbaterilor : prelungirea duratei 
învățămîntului obligatoriu, la 10 
ani, începerea școlii ia vîrsta de'6 
ani, diversificarea studiilor în cla
sele VII, VIII, IX și X. unele as
pecte ale preprofesionaliziîrii. dez
voltarea liceelor teoretice și licee
lor de specialitate, legătura dintre 
învățămîntul de cultură generală 
și învățămîntul profesional, exa
menul de bacalaureat.

Foarte mulți vorbitori s-au refe
rit la problema supraîncărcări 
programelor și manualelor, care se 
discută de mulți ani de zile. Prea 
multe nu s-au schimbat în această 
perioadă, trebuie să o spunem des
chis. Considerăm că în prezent 
studiul caracterizează just obi
ectivul ce trebuie urmărit: pre
zentarea sintetică a cunoștințelor 
fundamentale în fiecare domeniu, 
înlăturarea apelului la memoria 
mecanică a elevului, insistență asu
pra formării gîndirii lui, asupra 
deprinderilor de a raționa în mod 
de sine stătător. Trebuie să se in
troducă în programe și manuale 
spiritul de sinteză cerut de caracte
rul științei moderne, de creșterea 
uriașă a volumului de cunoștințe. 
Cercetarea pedagogică ar putea să 
dovedească, în această privință, mai 
mult dinamism, să fie promotoa
rea consecventă a spiritului nova
tor, corespunzător cu cerințele de 
dezvoltare a societății noastre și a 
societății umane în general.

în continuare tov. Leonte Răutu 
s-a referit la unele probleme ale 
mun'cii educative, arătînd că apli
carea Hotărârii adoptate de Plenara 
C.C. al P.C.R. din 29 noiembrie — 
1 decembrie 1967 „Cu privire la 
sarcinile organizațiilor de partid, 
de stat și obștești, ale U.T.C., pen
tru îmbunătățirea muncii educative 
în rîndul tineretului" presupune 
transformări fundamentale în în
treaga activitate educativă, menite 
să determine stimularea inițiativei 
proprii a tinerilor.

Activitatea U.T.C. va asigura în
drumarea vieții extrașcolare a ele
vilor și va fi sprijinită și îndruma
tă cu atenție și cu mult tact de că-

niat că profesorul-diriginte va 
avea un rol deosebit în educarea 
politică și morală a elevilor. Ora de 
dirigenție constituie un puternic

tre cadrele didactice, de către or-
ganizațiile de partid, de către or-
ganele U.T.C.

Referindu-se apoi la munca
diriginților, vorbitorul a subli-

instrument de educație patriotică, 
de educație socialistă și internatio
nalists. Ea va trebui să-și întăreas
că și . influența asupra profilului 
etic al elevilor.

Oprmdu-se în ultima parte a cu- 
vîntului său asupra inspectoratelor 
școlare, vorbitorul a precizat că 
acestea trebuie să reprezinte nu 
simple verigi ale aparatului local, 
nu organe funcționărești de evi
dență și de statistică, ci organe de 
specialitate, capabile să sprijine 
efectiv munca școlilor.

în încheierea cuvîntului său, to
varășul Leonte Răutu a evidențiat 
faptul că ansamblul de măsuri care 
urmează să fie aplicat în învăță
mînt servește un scop măreț : ridi
carea nivelului de cultură al între
gului popor corespunzător cu cerin
țele progresului general, cu cerin
țele societății noastre socialiste. 
Este necesar, de aceea, să se mani
feste maximă răspundere și exi
gență în elaborarea soluțiilor, ast
fel ca sistemul care va fi adoptat 
să aibă durabilitatea și stabilitatea 
necesară.

Referindu-se la lucrările Confe
rinței Naționale a P.C.R. vorbitorul 
a arătat că societatea noastră se 
caracterizează printr-un mare di
namism în toate domeniile și com
partimentele activității sociale, de
terminat de necesitățile proce
sului de desăvîrșire a con
strucției socialiste. Ansamblul de 
măsuri preconizat în domeniul în- 
vățămîn'tului — atit cu privire la 
învățămîntul de cultură generală, 
cît și la învățămîntul profesional și 
tehnic și la învățămîntul superior 
— se Integrează organic în activita
tea desfășurată de partid pentru a 
răspunde cerințelor istorice obiec
tive și a ridica patria noastră la ni
velul celor mai avansate țări ale 
lumii contemporane.

In încheierea discuțiilor a luat 
cuvîntul acad. ȘTEFAN BALAN, 
ministrul învățămîntului, care a 
mulțumit participanților pentru 
contribuția adusă la îmbunătățirea 
propunerilor privind dezvoltarea 
învățămîntului de cultură generală. 
Vorbitorul a apreciat ținuta știin
țifică a dezbaterilor, dovadă a ex
perienței bogate a participanților 
Ia discuții, ca și a spiritului de 
răspundere cu care au fost anali
zate propunerile cuprinse în stu
diul ce urmează a fi dat publicită
ții în presă.

ȘEDINȚA CONSILIULUI ÎNVĂȚĂMÎNTULUI PROFESIONAL
Deschizînd ședința, acad. ȘTE

FAN BĂLAN a subliniat ca dezba
terea studiului cu privire la dez
voltarea învățămîntului profesional 
și tehnic în ședința lărgită a con
siliului acestui învățămînt consti
tuie o etapă importantă în optimi
zarea soluțiilor vizînd așezarea, 
conținutul și evoluția în perspecti
vă a pregătirii cadrelor de munci
tori și tehnicieni în strînsa corela
ție cu ampla dezvoltare a tuturor 
sectoarelor vieții economice și so
ciale a României, cu cerințele ma
jore formulate de Congresul al 
IX-lea al P.C.R. și de Conferința 
Națională a partidului.

în continuare prof. univ. COSTIN 
NĂDEJDE, adjunct al ministrului în
vățămîntului, a prezentat o sinteză 
a propunerilor făcute de către u- 
nele instituții și organizații centra
le, specialiști din învățămînt, din 
producție și din institutele de cer
cetare, cărora studiul le-a fost di
fuzat în prealabil spre consultare. 
Vorbitorul a subliniat că, apreciind 
favorabil orientarea generală a

Structura și conținutul 
specialiștilor cu

Participant!! la discuții s-au re
ferit la experiența acumulată în 

; diferite sectoare ale învățămîn
tului profesional și tehnic, au luat 
în considerare tradițiile acestui în- 

I vățămînt în țara noastră, și expe- 
; riența mondială în acest dome

niu.
Punctele de vedere exprimate în 

legătură cu conținutul și durata 
pregătirii în școlile profesionale au 
fost corelate strîns cu trecerea la 
școala generală de 10 ani, care 
va asigura creșterea volumului de 
cunoștințe al elevilor la limba ro
mână și la disciplinele științifice 
fundamentale, dîndu-Ie totodată o 
pregătire preprofesională. Aceas
ta va permite ca în școala profe
sională să se reducă substanțial 
volumul cunoștințelor predate la 
anumite discipline de cultură ge
nerală sau chiar să se renunțe in
tegral la predarea unora din
tre acestea. Ținînd sea
ma și de necesitățile pre
gătirii profesionale a viitorilor 
muncitori, prof. CONSTANTIN FO- 
TESCU, de la Grupul școlar petrol 
din Ploiești, sprijinit de numeroși 
alți vorbitori, a propus ca pentru 
tinerii care doresc să se califice 
prin școlile profesionale, clasele a 
IX-a și a X-a să se organizeze, cu 
un profil preprofesional, pe lîngă 
aceste școli.

Discuțiile privind nomenclatorul 
Se jneserii și profilul de școlarizare 

studiului, cei care au formulat pro
punerile au scos totodată în evi
dență necesitatea de a se asigura 
o mai strînsă corelație între con
ținutul pregătirii elevilor din șco 
Iile profesionale și tehnice și din 
liceele de specialitate și cerințele 
actuale și de perspectivă privind 
formarea profesională, intelectuală 
și morală a viitorilor muncitori și 
tehnicieni. Propunerile prezentate 
s-au referit totodată la nomencla
torul de meserii, la durata de pre
gătire pentru unele meserii incluse 
în sistemul școlilor profesionale, la 
cursurile serale și fără frecvență 
în învățămîntul profesional și teh
nic de maiștri și în liceele de spe
cialitate, la planurile-cadru pentru 
diferite tipuri de școli etc.

în încheiere prof. univ. ing. C. 
Nădejde a adus la cunoștința par
ticipanților la ședință conținutul u- 
nui proiect de măsuri elaborat de 
Ministerul învățămîntului în legă
tură cu perfecționarea personalului 
didactic din învățămîntul profe
sional și tehnic.

formării muncitorilor și 
pregătire medie
a acestora au scos puternic în evi
dență caracterul complex și varie
tatea formelor de pregătire a mun
citorilor și specialiștilor pentru 
sectoarele economice de bază, ca 
urmare a creșterii cerințelor pri
vind realizarea unei producții cu 
indici calitativi superiori și de 
înaltă productivitate. Raportînd 
pregătirea viitorilor muncitori la 
cerințele modernizării și auto
matizării producției în marile 
întreprinderi industriale din țara 
noastră, ing. VASILE ALEXAN- 
DRESCU, adjunct al ministrului 
construcțiilor de mașini, ing. GEOR- 
GETA TAFTA, din Ministerul In
dustriei Ușoare, și alți vorbitori au 
comentat și exemplificat, de pe po
zițiile cerințelor de cadre ale dife
ritelor sectoare industriale, impli
cațiile majore ale acestei deter
minări. Ei au apreciat caracte
rul pozitiv al orientării studiului 
privind dezvoltarea învățămîn
tului profesional și tehnic, care, 
urmărește satisfacerea cerințelor 
actuale și de viitor ale producției și 
economiei. S-a arătat că această 
orientare necesită o mai deplină 
fundamentare științifică, realizată 
cu concursul unor colective de spe
cialiști din producție. In aceeași 
ordine de idei, vorbitorii au cerut 

să se stabilească un raport știin
țific, bazat pe cerințele producției, 
între calificarea muncitorilor care 
urmează să lucreze în principal în 
producția de serie și de masă și 
a muncitorilor de înaltă calificare, 
pe deplin stăpîni pe toată gama 
operațiilor aferente unei profesii. 
Diversificarea formelor de pregă
tire a muncitorilor este impusă toc
mai de nivelul diferit al calificării 
solicitate de sectoarele producției, 
în această nouă structură de cali
ficare — au arătat ION ȘTEFAN, 
directorul Grupului școlar forestier 
din Sibiu, ing. DUMITRU TÎRZIU, de 
la întreprinderea „Progresul" Bucu
rești, GEORGE GEORGESCU, din 
Ministerul Căilor Ferate, ing. VASI
LE ALEXANDRESCU, TITUS ZELEN- 
CIUC, de la Combinatul poligrafic 
„Casa Scînteii" — școlilor profe
sionale le revine în special sarcina 
de a pregăti muncitori de înaltă 
calificare cu o temeinică și multi
laterală pregătire teoretică și prac
tică. Ținîndu-se seama de acest 
fapt, s-a susținut ca pentru unele 
profesii de bază, cum este de 
exemplu aceea de „automatiști", 
de lăcătuși-mecanici specialiști în 
reparația și întreținerea mașinilor, 
de electricieni cu profil larg de 
calificare, de strungari și frezori 
cu pregătire universală, a munci
torilor din profesiile poligrafice de 
bază etc., să se asigure o pregă
tire de durată mai lungă. Dintre 
soluțiile prezentate în această pri
vință de participanții la discuții, o 
atenție deosebită a reținut propu
nerea ca pregătirea în școala pro
fesională să fie completată prin
tr-un stagiu de activitate în pro
ducție cu durata pînă la un an, 
după care absolvenții să susțină 
probele de calificare profesională.

în legătură cu pregătirea

Coordonatele unei pregătiri profesionale unitare
Numeroși participanți la discu

ții s-au ocupat de căile creșterii 
eficienței procesului de pregătire 
profesională a viitorilor muncitori 
și specialiști cu calificare medie 
subliniind faptul că respectîndu-se 
specificul și particularitățile fie
cărui sector este necesar să se a- 
sigure o cît mai mare unitate în
tregului învățămînt profesional și 
tehnic.

Reprezentanți ai învățămîntului 
din ramurile industriei metalur
giei, construcției de mașini și ener
geticii ing. VASILE ALEXANDRES

cadrelor prin ucenicie la lo
cul de muncă unii parti
cipant la discuții, ca de pildă 
VICTOR COMAN, din Ministerul E- 
conomiei Forestiere, GHEORGHE 
AUGUSTIN, de la UCECOM, NECU- 
LAIE DIACONESCU, din Ministerul 
Industriei Chimice, au reliefat a- 
vantajele economice ale acestei 
forme de pregătire și au prezentat 
rezultatele pozitive pe care le dă 
ea în ceea ce privește satisfacerea 
în ritm accelerat a nevoilor de ca
dre ale industriei, calitatea pregă
tirii în anumite profesii industriale 
sau în sectorul deservirii popu
lației. Pornind de la acecte consi
derente, numeroși participanți la 
discuții au subscris la propunerile 
privind extinderea în viitor a uce
niciei la locul de muncă.

Cu privire la liceele de speciali
tate, prof. OCTAVIAN POPESCU, 
directorul Liceului economic din 
București, AURELIAN IONETE, di
rectorul Liceului agricol din Malu 
Mare, ing. I. POPA, directorul Li
ceului industrial pentru construcții 
de mașini din Brașov au susținut 
ideea din studiu ca anumite meserii 
similare, școlarizate în licee dife
rite din același centru, să fie co
masate într-o singură unitate șco
lară, puternică, iar tovarășul ION 
VETRINEANU, de la Centrocoop a 
propus ca școlile tehnice de coope
rație care primesc absolvenți ai 
școlii generale să funcționeze mai 
departe în forma actuală.

Unii dintre participanții la dis
cutarea acestei probleme au for
mulat rezerve față de propunerea 
privind susținerea examenului de 
bacalaureat de către elevii liceelor 
industriale și agricole după termi
narea anului IV, considerînd că 
astfel s-ar putea ca interesul aces
tora pentru pregătirea pe par
cursul anului V de studiu să scadă. 
Ei au opinat pentru susține
rea examenului de bacalaureat 
după absolvirea întregului ciclu.

CU, ing. VICTOR PANDIA, ing. 
STELIAN VÎKGOLICI, au subscris 
la ideea din studiu ca prac
tica în atelierele-școală să se ex
tindă și asupra anului II de studii 
în școlile profesionale, făcînd pro
puneri pentru dezvoltarea cores
punzătoare a bazei do practică în 
aceste școli și pentru moderniza
rea dotării atelierelor școlare. 
Ing. GEORGETA TAFTA a prezen
tat pe baza experienței școlilor 
din ramura industriei ușoare, 
eficiența organizării unor sec
toare speciale de practic^ în 

întreprinderi pentru elevii aces
tor școli și a propus ca în 
planurile de investiții și în proiec
tele de construcție ale viitoarelor 
întreprinderi ale industriei ușoare 
să se includă, ca o parte inte
grantă, și asemenea sectoare de 
practică. Tov. PAUL RADU, consi
lier în Ministerul Comerțului Inte
rior, a propus folosirea magazine- 
lor-școală șl a restaurantelor-școa- 
lă ca unități de bază a practicii în 
școlile cu profil comercial, iar dr. 
EUGENIA HOTNOG, din Ministerul 
Sănătății, a arătat că baza de prac
tică a viitorilor specialiști din a- 
cest domeniu trebuie să o consti
tuie, la anul I, sălile de demonstra
ții, iar începînd din anul II spita
lul. Ing. ION POPA, ing. PETRE 
BRATU, directorul Liceului in
dustrial energetic din București, 
precum și alți vorbitori au 
arătat necesitatea unei baze 
materiale proprii pentru liceele 
de specialitate cuprinzînd la
boratoare, cabinete de speciali
tate și ateliere-școală modern do
tate. Pentru formarea profesională 
a specialiștilor cu calificare me
die din agricultură, a susținută 
prof. AURELIAN IONETE, directorul 
liceului agricol din Malu Mare, sînt 
necesare ferme didactice care să 
dispună de toate sectoarele de pro
ducție și dispensare veterinare- 
școală. în aceeași ordine de idei 
s-a propus, ca o variantă, organi
zarea unor centre regionale sau 
interregionale de practică agri
colă.

Criterii de orientare a elevilor, selecția și perfecți
onarea personaldin didactic

Ample discuții s-au purtat și cu 
privire la îmbunătățirea selecției 
candidaților pentru școlile profe
sionale și liceele de specialitate. 
Respingînd o propunere în legă
tură cu includerea în probele de 
concurs a unei lucrări practice cu 
caracter eliminatoriu, o parte din
tre vorbitori s-au asociat propu
nerii formulate de tovarășii PAUL 
RADU și GEORGE GEORGESCU, de 
a se introduce un examen psiho- 
tehnic, de aptitudini, cu atît mai 
mult cu cît învățămîntul românesc 
dispune de o amplă experiență în 
acest domeniu.

Cu privire la selecția persona
lului didactic de specialitate a- 
proape toți vorbitorii au propus să 
se reducă procentul de profesori 
cumularzi, prin atragerea unor in

Confruntări de opinii diferite a 
prilejuit discutarea planului-cadru 
pentru școlile profesionale prezen
tat în cadrul Studiului, problemă 
la care au luat cuvîntul printre alții 
ing. VICTOR PANDIA, din Ministe
rul Industriei Metalurgice, ADRIAN 
VASILESCU, din Ministerul Indus
triei Petrolului, VICTOR COMAN, 
din Ministerul Economiei Fo
restiere. în linii esențiale a 
ieșit însă în evidență caracterul 
științific al principiului puș la 
baza elaborării planului-cadru și 
temeinicia argumentării acestuia. 
Este vorba în primul rînd aici de 
eliminarea fărîmițării unor cunoș
tințe de specialitate în cadrul mai 
multor cursuri, a paralelismelor și 
repetărilor inutile, a unor diferen
țe cu totul nejustificate în alcătui
rea programelor existente la ace
eași disciplină — matematică, ro
mână etc. — în școlile din diferite 
sectoare de activitate.

Numeroși participanți la discu
ții s-au referit la dotarea cu ma
terial didactic a \ școlilor din sis
temul învățămîntului profesional și 
tehnic. Cu mult interes a fost pri
mită propunerea formulată de ing. 
ILIE DAVU, de la Liceul industrial 
pentru construcții de mașini din 
București, în legătură cu trecerea 
unor școli profesionale și licee in
dustriale la producția în serie a 
anumitor sorțimente de material 
didactic, la specializarea lor în 
fabricarea — atît pentru școlile 
din sistemul învățămîntului profe
sional cît și pentru școlile de cul
tură generală — a aparatelor și 
pieselor respective.

gineri care să lucreze cu funcția de 
bază în școală. Ing. PETRU DRAN- 
CA, directorul Grupului școlar 
„Unirea" din București, CONST. 
FOTESCU, ILIE NEGOMIREANU, 
din Ministerul Construcțiilor, și 
alți vorbitori au apreciat favo
rabil propunerea cuprinsă în 
planul de măsuri al Ministe
rului Învățămîntului cu privire la 
unele probleme ale perfecționării 
personalului didactic de a se re
nunța la unele forme de activi
tate cum sînt comisiile metodice, 
secțiile și cercurile pedagogice și 
de a se concentra activitatea a- 
cestora în cadrul consiliului pro
fesional, astfel îneît să se elimine 
elementele de formalism și rutină 
existente în prezent în munca me
todică.

S-au făcut de asemenea propu
neri în legătură cu îmbunătățirea 
formelor de perfecționare a profe- 
sorilor-ingineri. în ceea ce privește 
perfecționarea de specialitate de 
pildă s-a propus organizarea pe
riodică a unor stagii în care spe
cialiștii din învățămîntul profesio
nal și tehnic să poată cunoaște 
noile aspecte ale tehnicii și teh
nologiei utilizate în producție, di
fuzarea mai largă în școli a pu
blicațiilor referitoare la progresele 
tehnicii pe plan mondial. în ceea 
ce privește perfecționarea pedago
gică a inginerilor-profesori au fost 
propuse diferite modalități menite 
să-i ajute în însușirea cunoștințe
lor esențiale din domeniul științei 
educației.

Unii vorbitori, printre care AN
GELA POPA, șefa secției de învă
țămînt a Sfatului popular regional 
Brașov, VICTOR COMAN și ION 
ȘTEFAN, au făcut propuneri privind 
atribuțiile organelor de îndrumare 
și control din cadrul ministerelor 
tutelare de școli și a grupului de 
inspectori de specialitate de la in
spectoratele județene, astfel îneît 
acestea să poată desfășura o ac
tivitate competentă, fundamentată 
din punct de vedere științific.

în încheierea lucrărilor ședinței 
lărgite a Consiliului învățămîntu
lui profesional și tehnic a luat cu
vîntul acad. ȘTEFAN BĂLAN, care a 
scos în evidență valoarea unor 
propuneri și soluții preconizate în 
cadrul discuțiilor. Cîteva dintre 
cele mai însemnate propuneri — 
a spus vorbitorul — vor fi 
incluse în textul studiului pen
tru dezvoltarea învățămîntului pro
fesional și tehnic, ce urmează a fi 
dat publicității în presă și supus 
dezbaterii publice.

Referindu-se la importantul vo
lum de investiții dirijat de statul 
nostru socialist către sectorul în
vățămîntului profesional și tehnic 
vorbitorul a subliniat importanța 
pe care o are, pentru îmbunătăți
rea și extinderea bazei materiale 
a școlilor ce pregătesc cadre de 
muncitori șl soecialiști cu califi
care medie, utilizarea integrală și 
cu eficiență maximă a sumelor a- 
tribuite pentru construcții șl do
tări școlare.

în încheiere, acad. Ștefan Bălan 
a solicitat colaborarea activă a 
tuturor factorilor care răspund de 
conducerea și îndrumarea învăță
mîntului profesional și tehnic pen
tru pregătirea minuțioasă și ope
rativă a condițiilor necesare apli
cării cu deplin succes a măsuri
lor preconizate pentru dezvoltarea 
acestui învățămînt.
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